
 

АННОТАЦИЯ 

Особенности различения эмоций страха и удивления младшими 

школьниками с умственной отсталостью / Туров Александр Александрович; 

Факультет философии и социальных наук, Кафедра психологии; науч. рук.  

Т.И. Синица. 

Объект исследования: различение эмоций младшими школьниками. 

Предмет исследования: различение эмоций страха и удивления 

младшими школьниками с умственной отсталостью. 

Цель исследования: определить особенности различения эмоций страха и 

удивления у младших школьников с умственной отсталостью. 

Основные результаты. По результатам исследования было выявлено, что 

имеется довольно большая разница в восприятии, идентификации, понимании и 

воспроизведении эмоций у детей с умственной отсталостью, в отличие от детей 

без нарушений интеллекта. Недоразвитие познавательной деятельности у детей 

с умственной отсталостью нарушает когнитивные механизмы, которые 

учувствуют в процессе идентификации. Низкий уровень идентификации и 

восприятия эмоций обусловлены недостаточно сформированным 

эмоциональным опытом, слабостью эмоциональной рефлексией, 

недостаточностью перцептивной чувствительностью при социальных контактах.  

Дети более точно идентифицируют базовые эмоции по изображениям, однако 

испытывают трудности в понимании и восприятии сложных эмоций. Не точно 

распознают эмоции удивления и страха. Младшие школьники с умственной 

отсталостью часто путают удивление со страхом. Не знают такие эмоции как 

презрение и отвращение. 

Наблюдается динамика изменения распознавания эмоций страха и 

удивления после обучения у нормативно развивающихся младших школьников 

и у их сверстников с умственной отсталостью в лучшую сторону. 
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ANNOTATION 

Features of distinguishing emotions of fear and surprise of younger students with 

mental retardation / Alexander Alexandrovich Turov; Philosophy and Social Sciences 

Faculty, Department of psychology; research supervisor T.I. Sinitsa. 

Object of research: distinction by younger students emotions.  

Subject of research: distinction between the emotions of fear and surprise by 

younger students with mental retardation. 

Purpose of research: identify the features of distinguishing emotions of fear 

and surprise of younger students with mental retardation. 

The results. According to the results of the research, it was revealed that there 

is a rather large difference in the perception, identification, understanding and 

reproduction of emotions by children with mental retardation, unlike children without 

intellectual disabilities. Underdevelopment of cognitive activity by children with 

mental retardation violates the cognitive mechanisms that are involved in the 

identification process. The low level of identification and perception of emotions is due 

to insufficiently formed emotional experience, weak emotional reflection, and 

inadequate perceptual sensitivity during social contacts. Children more accurately 

identify basic emotions in images, but have difficulty with understanding and 

perceiving complex emotions. Do not accurately recognize the emotions of surprise 

and fear. Younger students with mental retardation often confuse surprise with fear. 

Don’t know such emotions as contempt and disgust. 

The dynamics of changes in recognition of emotions of fear and surprise after 

learning from normatively developing younger schoolchildren and their peers with 

mental retardation for the better is observed. 

Keywords: DISTINCTION OF EMOTIONS, FEAR, SURPRISE, JUNIOR 

SCHOOLCHILDREN, MENTAL RETARDATION, EMOTION RESEARCH. 
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